
 درگذشت خالق بهترین 
نتیجه تاریخ

وداع با حقیقت
ز  یــران ا فدراســیون کشــتی ا
ابتــدای تأســیس در ســال 1318 
ــه  ــا کنــون بیــش از 30 رئیــس ب ت
خــود دیــده اســت. افراد ی کــه 
رقــم دقیــق آنهــا بــه 32 نفــر در 
مجمــوع افرادی کــه بــه عنــوان 
ــا سرپرســت فعالیــت  رئیــس و ی
می کردنــد، می رســد. کســانی که 
تاریــخ پرافتخــار کشــتی ایــران 
را رقــم زدنــد و باعــث شــدند تــا 
همیشــه از کشــتی بــه بزرگــی یــاد 
شــود. یکی از این بزرگان و شــاید 
هــم بهتریــن  آنهــا ســید محمــد 
خــادم حقیقــت بــود. کســی کــه 
ســه دوره رئیــس فدراســیون 
کشــتی بــوده و بــه نوعــی بهتریــن 
دوره تاریــخ کشــتی را هــم رقــم 
زده اســت. ســید محمــد خــادم 
حقیقــت در ســال های 13۴۵ 
تــا 13۵۷ ســه دوره ریاســت 
فدراســیون کشــتی را بــر عهــده 

داشــت.
ســید محمــد خــادم حقیقــت در 
دوره هایــی ریاســت فدراســیون 
کشــتی را برعهــده داشــت کــه 
همــه بــزرگان کشــتی، دوره 
ــن  ــوان بهتری ــه عن ریاســت او را ب
دوران تاریــخ کشــتی ایــران یــاد 
می کننــد. خــادم حقیقــت در 
تاریــخ کشــتی ایــران نقش بســیار 
مهمــی داشــت؛ بــه نوعــی کــه در 
المپیــک 1960 رم و رقابت هــای 
جهانــی 1961 یوکوهامــا بــه عنوان 
داور قضــاوت کــرد امــا مهم تریــن 
حقیقــت  محمــد  ســید  ر  کا
مدیریــت تیم هــای ملــی کشــتی 
در جهانــی 61 بــود کــه بهتریــن 
نتیجــه تاریــخ کشــتی ایــران بــه 
دســت آمــد. اتفاقــی تاریخــی کــه 
هنــوز بعــد از 62 ســال دســت 
نخــورده باقــی مانــده اســت. 
مســابقاتی کــه در آن صاحــب ۵ 
مــدال طــا، یــک نقــره و یــک برنــز 

جهــان شــد.
بهتریــن تیــم تاریــخ کــه هنــوز هــم 
نتیجــه بــه دســت آمــده در آن 
مســابقات تکــرار نشــده و همیــن 
نشــان دهنده کار بزرگ و تاریخی 
ســید محمــد خــادم اســت. تیــم 
کشتی آزاد ایران در آن مسابقات 
بــا ســرمربیگری حبیب اللــه بلــور 
و بــا مدال هــای طــای غامرضــا 
 ، حبیبــی معلــی  ما ا  ، تختــی
منصــور مهــدی زاده، محمدعلــی 
هیــم  برا ران، محمدا صنعتــکا
ســیف پور، مــدال نقــره نصراللــه 
ســلطانی نژاد و مــدال برنــز حمیــد 
تــوکل در مســابقاتی کــه خــارج از 
ایــران بــود، بــه عنــوان قهرمانــی 

دســت یافــت.
مــدال تاریخــی و مهــم فیــروز 
علیــزاده و رحیــم علی آبــادی هــم 
در جهانــی 1969 مــاردل پاتــای 
آرژانتیــن هــم در دوره ریاســت 
فدراســیون خــادم حقیقــت بــه 
دســت آمــد. ایــن نتیجــه هــم 
ــرای کشــتی فرنگــی  ــا ســال ها ب ت
ایــران بهتریــن نتیجــه تاریــخ بــود 
تــا اینکــه محمــد بنــا در کشــتی 
یــن  یــران توانســت ا فرنگــی ا

افتخــارات را بشــکند.
شــاید کار مهم تــر و بزرگتــر از 
ایــن نتیجــه تاریخــی هــم رفتــار 
و اخاقــی اســت کــه از خــادم 
بــه یــادگار مانــده و همــه جــا 
صحبــت از ایــن بزرگــی اســت. 
در تمــام ایــن ســال هایی کــه 
او در خانــه مانــده بــود و گوشــه 
عزلــت گزیــده بــود، خیلــی از 
ــزرگان کشــتی اعتقــاد داشــتند  ب
کــه نقــش ســید محمد خــادم 
در شــکل گیری و آقایــی کشــتی 
ایــران در تاریــخ درخشــانش 
بی ســابقه بــوده امــا او هرگــز 
حاضــر نشــد کــه دربــاره ایــن 

بزرگــی حرفــی بزنــد.
ســید محمــد خــادم حقیقــت کــه 
متولــد 1308 درخونــگاه تهــران بــود، 
16 بهمــن 1۴02 چشــم از جهــان فــرو 
بســت تــا او هــم ماننــد بســیاری از 
بــزرگان کشــتی ایــران، بســیاری از 
حقایــق تاریــخ کشــتی ایــران را بــا 

ــرد. ــای باقــی بب ــه دنی خــودش ب
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وحید ربیعی:

نمی دانم چرا نصیرشلال به ازبکستان نرفت!

وحید ربیعی دبیر فدراسیون وزنه برداری در پاسخ به این موضوع که دلیل عدم 
همراهــی نواب نصیرشــال با تیــم اعزامی به رقابت های وزنه بــرداری قهرمانی 
آســیا در ازبکســتان چــه بوده اســت، می گوید: »از این موضــوع اطاعی ندارم. 
قطعــاً بایــد از خود نواب نصیرشــال این موضوع را بپرســید. امــا بعید می دانم 
دلخوری وجود داشــته باشــد! چون دلیلی برای دلخوری وجود نداشــت. حتماً 

نواب نصیرشــال کاری داشــته که نتوانســته تیم را همراهی کند.«

 فاطمه بغلانی پور:

سلطانی معتقد بود حیدری باید از کمربند سفید شروع کند!

مربــی ســابق تیــم ملی درباره حواشــی اخیر تیم ملی کاراتــه دختران گفت: 
»وقتــی بــرای مســابقات جهانی صربســتان تصمیم گرفتند حیــدری را خط 
بزنند، تنها کســی که ســفت و محکم ایســتاد و از او دفاع کرد، پگاه زنگنه و 
بــه تبعیــت از او اربــاب بود. حیــدری بارها و بارهــا در میادین مختلف پرچم 
کشــورمان را بــالا بــرده اســت و امــا بــا وجــود ســلطانی کــه در امــور دختران 
دخالت داشــت معتقد بود که حیدری باید از کمربند ســفید شــروع کند!«

فرید نقدی:

یک نفر درگیری لفظی داشت، کل موی تای را تعلیق کردند!

 رئیــس انجمــن مــوی تــای ایــران گفــت: »بعــد از حــذف اســم علــی تکلــو از 
جــدول مســابقات، جال معتمدی ســرمربی تیم موی تــای ایران بافاصله 
بــه ایــن موضــوع اعتراض می کنــد و این اعتــراض باعث جــدال لفظی علی 
تکلو و ســرمربی تیم با مســئولان برگزاری مسابقات می شود و این درگیری 
لفظــی در نهایــت باعــث حــذف کل تیــم ایران از گردونه مســابقات شــد! ما 

بــه ایــن موضوع به شــدت اعتــراض کردیم اما گوششــان بدهــکار نبود.«

سه شنبه   17 بهمن 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7515  

انعکاس اخبار ورزش ایران
 منهای فوتبال

خبر رسید سید محمد موسوی کاپیتان 
تیم ملی والیبال در ست چهارم بازی با 
یک کارت زرد و قرمز اخراج شد. اخراجی 
که تاوان اعتراض به ندیدن خطای ارنج 
تیم مقابل بود. تصمیمی که بعضی از 
داوران والیبال هم آن را اشتباه می دانند 
و حتی معتقدند سید محمد موسوی لگد 
به چیزی نزده که داور مدعی شده بود 
و همین تصمیم اشتباه داور بازی را 10 
دقیقه متوقف کرد. اما نکته فاجعه آمیز 
اینکه داور اول، دوم و حتی منشی هم 
نمی دانستند بعد از اخراج سرعتی زن 
فولاد سیرجان، ترکیبش باید چطور 
باشد. سید محمد موسوی ملی پوش 
فولاد سیرجان هم دلیل اخراجش را 
نمی دانست: »گرگان ست چهارم دو 
تعویض کرد که روی امتیاز سه خطای ارنج 
داشت. به داور گفتم که خطای ارنج دارد، 
داور هم گفت باید به داور دوم بگویی، کار 
من نیست. من هم گفتم داور اول و دوم 
ندارد اشتباه انجام شده که کارت قرمز به 
من داد. من هم آمدم بین ذخیره ها. داور 
اول همان موقع می خواست من را اخراج 
کند، یکی از بچه ها به او گفت سرعتی زن 
نداریم، اخراج نکرد. نمی دانم چه اتفاقی 
افتاد که بعد کارت زرد و قرمز داد و مرا 
اخراج کرد. من در زمین وظیفه کاپیتانی ام 
را انجام  دادم و به داور اول گفتم نقض 
قانون کرده، داور هم اشتباهش را قبول 
نمی کرد و می گفت به داور دوم بگو. من 
بیرون از زمین هم مثل بقیه ایستاده بودم 
که یک دفعه اخراجم کرد، نفهمیدم چه 
شد؟ حرفی نزدم، ساکت بودم، دیدم که 

داور کارت زرد و قرمز داد.«
 

ر  د طبیعت  و  پسند  گیتی  تیم  و  د
اسامشهر به مصاف هم رفتند. بازی که 
اشتباه داوری صحنه ای را رقم زد که این 
روزها در فضای مجازی دست به دست 
می شود. صحنه ای که تیم طبیعت ۷ 
نفره بازی می کند و داور اول و دوم بازی 
متوجه نمی شوند و با تذکر نیمکت نشینان 
طبیعت، لیبروی این تیم بیرون می رود. اما 
گاف های داوران تنها به این صحنه ختم 

نمی شود، ست پنجم در حالی که داور 
امتیاز را به طبیعت می دهد که سعید 
عقیلی سرمربی تیم والیبال گیتی پسند، 
اصرار به سردفاع بازیکن حریف دارد که 
تقاضای ویدیوچک می شود، وقتی تصویر 
ویدیوچک خیلی واضح نیست، بالاجبار 
داور اول پایین می آید تا از نزدیک تصویر 
را چک کند، ادعای سرمربی تیم اصفهانی 
را داور تأیید می کند، اما داور در حرکتی 
عجیب و غریب، عقیلی را اخراج می کند 
و بعد هم به جای برگشت امتیاز داور به 

جا می دهد.
 

در این بازی هم خطای ارنج به چشم داور 
دوم نیامد. وقتی ست سوم امتیاز 9-6 به 
نفع پیکان بود، در چرخش پاسور یک، 
نیان الکترونیک سرویس زد، در حالی که 
پیکان خطای ارنج داشت. درواقع آرایش 
اولیه پشت خط زن پیکان غلط بود و 
داور دوم باید خطای ارنج می گرفت اما 
نگرفت و به همین خاطر علیرضا بهبودی 
هم عصبانی شد و با زدن سرویس جلوی 
تور برای دفاع آمد. هر چند دفاعی صورت 

نگرفت اما خطای ارنج اتفاق افتاد.
6 نیان  ست پنجم بازی در امتیاز ۷-
الکترونیک سرویس زد، دریافت کننده 
طر  خا به   ، فت یا ر د ز  ا بعد  ن  پیکا
مصدومیت روی زمین افتاد و پایش را 
گرفت که بافاصله پیمان اکبری سرمربی 
پیکان به زمین آمد و از داور خواست تا 
بازی را نگه دارد. حرکت سرمربی پیکان 
البته کارت داشت، اما داور کارتی به 

او نداد.
 

چادرملوی تازه وارد این هفته در ارومیه 
بازی داشت، بازی که 3- یک به نفع 
ارومیه میزبان تمام شد. البته چادرملو از 
اشتباهات داوری بی نصیب نمانده. ست 
اول وقتی دو تیم 2۵-2۵ برابر بودند، با 
اینکه پاسور چادرملو یار جلو بوده با 
تصور اینکه یار عقب است، از او با گرفتن 
خطای تجاوز، زود سوت را می زند و در 
پوئن 23-2۴ هم خطای حمله را گرفت. 
اما ست آخر بازی و پوئن آخر وقتی بازیکن 
چادرملو، توپی که به تور خورده را می زند، 
داور دوم خطای تور او را می گیرد، در حالی 
که داور اول اصاً متوجه نمی شود چه 
اتفاقی افتاده است و همین سوت داور 

دوم نتیجه را به نفع شهرداری ارومیه 
تمام می کند.

 

لیبال  کامبیز یعقوبی سرمربی تیم وا
تیم  ست  ا معتقد   ، یزد ی  رملو د چا
تازه واردش همیشه از اشتباهات داوری 
ضرر کرده است. او می گوید: »متأسفانه 
داوری در ایران نسبت به والیبال پیشرفت 
نکرده است. آنها حتی از کوچک ترین 
وسایلی که می تواند کمک حالشان باشد 
هم محروم هستند. البته در این بین 
بزرگترین چالش آنها داوران خط هستند 
که معمولاً هیچ کمکی به سرداور بازی 

نمی کند.«
به نظر او بعضی داوران در قضاوت 
شجاعت ندارند: »بعضی داوران والیبال 
از تماشاگران تیم ها می ترسند، بویژه وقتی 
سالن پر از تماشاگر است و جو سنگین، 
طوری سوت می زنند که جو متشنج نشود. 
چینش داوران هم اصاً به حساسیت 

بازی و توانایی داور ربط ندارد.«
سرمربی تیم چادرملو، به روز نبودن داوران 
را به نداشتن فرصت برای مطالعه آنها ربط 
می دهد: »وقتی داوری شغل آنها نیست 
و شغل دوم یا سوم است، نمی توانند 
وقت شان را صرف مطالعه و به روز شدن 
کنند. در حالی که وقتی داور تأمین مالی 
باشد شک نکنید وقت بیشتری برای 
دانش افزایی می گذارد. حتی اینکه آنها با 
ماشین شخصی شب رانندگی می کنند تا 
به شهر میزبان برسند، خستگی راه هم 

روی کارشان تأثیر می گذارد.«
یعقوبی معتقد است داوران بیشتر سر 
تیم های تازه وارد را می برند:»من اعتقادی 
به این قضیه نداشتم اما امسال که با 
چادرملو به لیگ برتر آمدم، خیلی از 
داوری ضرر کردیم. من توقع قضاوت 
عادلانه داشتم اما عماً ۷-6 داور خوب 

کار کردند.«
او البته در داستان داوری، ناظران را هم 
بی تقصیر نمی داند: »داوران تنها مشکل 
این روزهای بازی های لیگ برتر نیستند 
که ناظران هم به خاطر عدم رعایت 
قانون، چالش به وجود می آورند. وقتی 
دور رفت تماشاگران هورسان در رامسر 
20،10 بطری آب به زمین پرت کردند اما 
ناظر بازی نه در سالن برخورد کرد و نه 
در گزارشش چیزی نوشت، انگار نه انگار 
اتفاقی افتاده. یا همین هفته پیش در 
ارومیه تماشاگران ارومیه فحاشی ناموسی 
به حمزه زرینی کردند تا حدی که حمزه 

دو قرص فشار خورد و به بازی برگشت، 
اما ناظر بازی یک بار حرف نزد. حتی 
هواداران ارومیه بطری آب به طرف یکی 
از بچه های ما پرت کردند که خدا رحم کرد 
از کنار صورتش رد شد. آن وقت شنیده ام 
فدراسیون می خواهد حمزه را به کمیته 

انضباطی ببرد.«
او معتقد است کمیته انضباطی تنها 
نباید برای بازیکن و مربی و تیم باشد: 
»چرا کمیته انضباطی فقط برای مربی و 
بازیکن و تیم است؟ چرا هیچ داوری به 
کمیته انضباطی نمی رود؟ ایراد اینجاست 
که این اتفاقات تمام شدنی نیست. در 
حالی که اگر گزارشات برسد و تیم های 
خاطی محروم شوند دیگر تکرار نمی شود. 
اما وقتی گزارشی نمی شود هیچ وقت این 

قضایا درست نمی شود.«
 

داوران هم مثل مربیان باید روانشناس 
باشند تا در مواقع لازم بتوانند درست 
تصمیم بگیرند. مثاً وقتی جو مسابقه 
سنگین است و بازیکن آدرنالین خونش 
بالاست، با او برخورد تند نکند. این مسأله 
را فعال سرپرست تیم نیان الکترونیک 
مشهد هم تأیید می کند: »داوران هم باید 
روانشناسی بلد باشند و حتی مدیریت بلد 
باشند تا در شرایط حساس هم با روی 
گشاده به بازیکن هشدار بدهند، اگر 
نباشد قصه احسن شیرکوند پیش می آید 
که داور را پایین کشید. اما حالا از بین 
داوران ما شاید نهایت 2 تا3 داور قابلی 
داریم که می توانند خوب سوت بزنند و 
بقیه ضعیف هستند. داور باید بتواند یک 

جماعت 60-۵0 نفره را اداره کند.«
 

این روزها بعضی ها به ضعف داوری 
انتقاد دارند و اینکه چرا بعضی داوران 
بین المللی کمتر از بقیه داوران سوت 
می زنند. البته شاید عدم استفاده از 
امکانات و تجهیزات ضعف داوری را 
بدجوری به رخ می کشد. در حالی که با 
نصب تبلت دیگر این همه خطای ارنج 
توی ذوق نمی زند. نوید مشجری مربی 
تیم نیان الکترونیک هم با تأیید این 
مسأله می گوید: »بعضی از مسائل خارج 
از ویدیوچک است. مثل خطای ارنج که 
ویدیوچک برایش به کار نمی آید. اما 
نصب تبلت خیلی به داور دوم کمک 

می کند ارنج تیم ها را چک کند و اگر 
خطایی رخ داد، سریع اقدام کند.«

با اینکه مشکات داوری تنها به این 
فصل برنمی گردد اما این فصل بیشتر 
به چشم آمده است. معمولاً فصل های 
قبل مربیان تیم ها هرچند از قضاوت 
داوران شاکی بودند اما حق مصاحبه و 
انتقاد نداشتند. مربیان هم معمولاً از 
ترس کمیته انضباطی حرفی نمی زدند. 
اما حالا ظاهراً آن قدر  آش شور شده که 

ترجیح می دهند حرف بزنند.
اشتباهاتی که بعضی مواقع شاید بازی را 
به جنجال هم بکشد. اشتباهاتی که روی 
ادعای پسرفت یا عقبگرد داوری والیبال 

ایران مهر تأیید می زند.
این روزها خیلی ها به نوع چینش کمیته 
داوران ایراد می گیرند؛ حتی مربیان 
تیم ها. درواقع حرف از این است که 
داوری را می چینند که اتومبیل داشته 
باشد. داوری که بتواند ناظر بازی را 
همراهش ببرد. البته ریشه این قضیه را 
هم به دستمزد پایین داوران و نداشتن 
تنخواه برای رفت و آمد به شهرها 
می دانند. فدراسیون سال های قبل 
برای داوران بلیت هواپیما می گرفت، 
اما ظاهراً مدتی است آنها باید با اتوبوس 
به شهرها بروند و گرانی هزینه بلیت 
اتوبوس بین شهری هم آنها را ترغیب 
به سفر با اتومبیل شخصی می کند و 
همین مسأله باعث می شود آنها خسته 
به شهر برسند و برای قضاوت تمرکز 

زیادی نداشته باشند.
البته بعضی مواقع هم اشتباهات داوری 
ناشی از خستگی نیست و در واقع 
داوران به روز نیستند. در حالی که همه 
ویدیوچک را عصای دست داوران والیبال 
می دانند و حتی در دنیا هم داوران از آن 
برای قضاوت بهتر استفاده می کنند، اما 
ویدیوچک هم نمی تواند روی بعضی 
اشتباهات فاحش داوری سرپوش 

بگذارد.
شاید یکی از انتقاداتی که به کمیته 
داوری وارد است اینکه تعدادی از داوران 
باید بازنشسته شوند، اما در عوض هیچ 
سرمایه گذاری برای تربیت نسل جوان 

داوران نشده است.
ضمن اینکه در حال حاضر کمیته داوران 
به شکل سنتی اداره می شود و انتصاب 
منوچهر پورحسن یک بازگشت به عقب 
در داوری ایران محسوب می شود. در 
اینکه پورحسن فردی اخاقگرا است 
شکی وجود ندارد اما آیا می توان تنها با 
تکیه به همین شاخصه داوری والیبال 

ایران را هدایت کرد؟

مهری رنجبر
روزنامه نگار

بعضی داوران 
والیبال از تماشاگران 

تیم ها می ترسند، 
بویژه وقتی سالن 

پر از تماشاگر است و 
جو سنگین، طوری 

سوت می زنند که 
جو متشنج نشود. 

چینش داوران هم 
اصلاً به حساسیت 

بازی و توانایی داور 
ربط ندارد

والیبال ایران تحت تأثیر سوت های اشتباه

بلایی که داوران سر تیم ها می آورند
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